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КАРАПЕТЯН АННА ЮРЬЕВНА 

 

«МОДЕРНИЗАЦИЯ ПРОБЛЕМЫ САМООПРЕДЕЛЕНИЯ КАРАБАХА В 

КОНТЕКСТЕ СОВРЕМЕННЫХ ПОЛИТИЧЕСКИХ ПРОЦЕССОВ» 

 

Диссертация на соискание ученой степени кандидата политических наук по 

специальности 23.00.02 – «Политические институты и процессы, 

международные отношения». 

 

Резюме 

 

Диссертационная работа на тему «Модернизация проблемы самоопределения 

Карабаха в контексте современных политических процессов» посвящена глубокому 

исследованию карабахского конфликта, анализу международного опыта 

урегулирования конфликтов на основе права на самоопределение и рассмотрению 

возможности применения этого опыта в контексте карабахского конфликта.  

 

Целью диссертационного исследования является разработка предложений, 

направленных на укрепление позиций армянских сторон в процессе урегулирования 

карабахского конфликта - с помощью исследования основных составляющих 

карабахской проблемы, их общественного восприятия и международного опыта.   

 

Во введении обосновывается актуальность темы, приводится обзор использованной 

литературы, определяются объект и предмет, цель и задачи исследования. 

Представляются научная новизна, теоретическое и практическое значение работы.  

 

Первая глава - «Проблемы многомерности самоопределения в процессе 

политической модернизации» - посвящена исследованию ценностной эволюции 

процесса модернизации и рассмотрению проблемы самоопределения в этом 

контексте. В главе рассматривается понятие «модернизации» и ее восприятие на 

разных этапах развития теории модернизации. Обсуждается ценностная эволюция 

политической модернизации, ее взаимосвязь с демократизацией государства. В 

контексте теории модернизации подвергается анализу парадигма личность-нация-

государство, особое внимание уделяется идее «национальной модели» 

модернизации. Представляются особенности процессов политической модернизации 

на постсоветском пространстве. Также рассматривается проблема самоопределения 

в контексте процессов политической модернизации, особенности восприятия и 

трансформации национальной идентичности в контексте государствостроения. 

Приводится анализ подходов различных теоретиков относительно проблемы 

самоопределения наций и места самоопределения в международных документах.   

 

  Вторая глава - «Отражение права Карабаха на самоопределение в 

трансформирующихся элементах переговорного процесса» - посвящена 

исследованию переговорного процесса по урегулированию карабахского конфликта, 

анализу трансформации основных составляющих урегулирования и их 

общественного восприятия. В качестве одной из основных составляющих 

урегулирования выделяется вопрос статуса Карабаха - как отражение права на 

самоопределение в переговорном процессе. Представляется трансформация подхода 

к этому вопросу в переговорных документах, разработанных посредниками, и 
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трансформация восприятия этого вопроса у сторон конфликта. В качестве второй 

основной составляющей урегулирования выделяется вопрос территорий, также 

рассматривается трансформация этого вопроса в процессе переговоров и в позициях 

сторон. Исследуются другие составляющие урегулирования: вопрос возвращения 

беженцев, восстановления коммуникаций и т.д. Отдельное внимание уделяется 

атмосфере переговоров и механизмам формирования доверия, которые были 

предложены или испробованы в процессе переговоров. На основе проведенных 

сравнений и анализа выделяются те факторы, которые оказывают влияние на 

стороны конфликта, на восприятие отдельных вопросов и вообще на переговорный 

процесс. 

 

Третья глава - «Международный опыт урегулирования конфликтов, возможности 

его применения в контексте карабахского урегулирования» - посвящена 

исследованию международного опыта урегулирования конфликтов, возникших на 

основе права на самоопределение и анализу возможностей их применения в 

контексте карабахского конфликта. В качестве таких примеров рассматриваются 

конфликты региона СНГ – приднестровский конфликт, конфликты Абхазии, Южной 

Осетии, некоторые конфликты европейского региона – проблема Аландских 

островов, борьба за независимость Каталонии, немецко-французский конфликт и 

некоторые конфликты Африки – обретение независимости Южного Судана, 

Эритреи. Наиболее детальному исследованию подвергается вопрос Косово, кипрская 

проблема, решение вопроса Северной Ирландии, референдум о независимости 

Шотландии и обретение независимости Восточного Тимора. Исследуются основные 

особенности, схожести и различия этих примеров с карабахским конфликтом. В 

основе анализа этого международного опыта ставится рассмотрение путей и 

механизмов урегулирования отдельных вопросов, встречающихся также в 

карабахском конфликте и выделение того опыта, которой может быть адаптирован и 

применен в случае Карабаха.  

 

В заключении обобщены основные выводы, полученные в результате исследования. 

На их основе представлены предложения, направленные на укрепление позиций 

армянских сторон в процессе урегулирования карабахского конфликта, на оказание 

воздействия на международное восприятие карабахского конфликта и вопроса 

самоопределения народа Арцаха. 
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ANNA YURI KARAPETYAN 

 

“MODERNIZATION OF KARABAKH’S SELF-DETERMINATION ISSUE IN THE 

CONTEXT OF THE MODERN POLITICAL PROCESSES”  

 

Dissertation under 23.00.02 chiper  - “Political Institutes and Processes, International 

Affairs”on request of PhD on Political Sciences  

 

SUMMARY 

 

The dissertation entitled “Modernization of Karabakh’s self-determination issue in the 

context of the modern political processes” is devoted to the deep study of the Karabakh issue, 

analysis of international experience in the settlement of other international conflicts having on 

basis the issue of self-determination and the possibility of applying this experience in the 

context of Karabakh conflict. 

 

The main objective of the dissertation is to develop recommendations aimed at 

strengthening and protecting the positions of the Armenian sides in Karabakh conflict 

settlement process, by studying the transformation of the conflicting provisions in the Karabakh 

conflict settlement process and their public perceptions, the international experience in solving 

similar problems. 

 

In the Introduction the relevance of the topic is justified, the theory of literature is 

introduced; the object and subject of the research, the purpose and objectives of the dissertation 

are defined. The scientific novelty of the research, the theoretical and practical significance of 

the dissertation are also presented. 

 

The first chapter of the dissertation entitled "The Problems of Multi-dimensionality of 

Self-Determination in the Process of Political Modernization", is devoted to the study of the 

evolution of values in the modernization process and within that the consideration of the issue 

of self-determination. The chapter reveals the notion of "modernization" and its perceptual 

peculiarities at different stages of modernization theory. The evolution of values of political 

modernization and the interconnection with the democratization of a state are discussed. In the 

context of the modernization theory, individual-nation-state paradigm is analyzed with 

particular emphasis on the idea of "national models" of modernization. The peculiarities of the 

political modernization process in the post-Soviet space are being revived. The issue of self-

determination is being considered in the context of the modernization process. The legal side of 

self-determination and the place of the right to self-determination in the fundamental documents 

of international law are discussed. Different approaches to the issue of nations' self-

determination are viewed in comparison. 

 

The second chapter of the dissertation entitled "The Reflection of Karabakh's Right to 

Self-Determination in the Transforming Provisions of the Negotiation Process", is devoted to 

the study of the Karabakh conflict settlement process, the analysis of the transformation of 

conflict's separate conflicting provisions during the negotiation process. The correlation 

between the principle of nations' right to self-determination and territorial integrity in the 

context of international law and its projection on the Karabakh conflict is analyzed. The issue of 

the status of Karabakh, as well as the transformation of approaches of the mediators and the 
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parties on the issue is discussed in detail. The reflection of the status issue in the settlement 

packages proposed by the mediators is presented. The approaches to territorial issues during the 

Karabakh conflict settlement process based on the packages proposed by the mediators are 

discussed. The changes of the sides’ perceptions on the issue are observed. Other important 

components of the conflict settlement, including the issues of return of refugee and the recovery 

of communications are discussed. The sides and mediators' approaches to confidence-building 

measures are discussed and the differences of those approaches are analyzed. Based on the 

comparisons and analyzes the factors that have an important impact on the sides’ perception on 

the conflicting provisions of the conflict, and on the settlement process in general, are 

identified. 

 

In the third chapter of the dissertation, entitled “The International Experience of 

Conflict Resolution, the Possibilities of Its localization in the Context of Karabakh Conflict 

Settlement”, other conflicts having on basis the issue of the right to self-determination, solutions 

to similar problems and the possibilities of applying that experience in the context of Karabakh 

conflict are observed. The dissertation refers to the following conflicts from the CIS space - 

Transnistria conflict, Abkhazia and South Ossetia conflicts; from the European region - the 

experience of the Aland islands, of  Catalonia, the French-German conflict; from Africa - the 

independence of South Sudan, Eritrea conflict. A more comprehensive reference is made to the 

issue of the independence of Kosovo, the Cyprus issue, the example of the Northern Ireland 

conflict settlement, Scottish independence referendum and the independence of East Timor. A 

separate analysis of the conflicting provisions under each of them that are also present in the 

case of the Karabakh conflict are analyzed, the dynamics of their transformation and the sides' 

attitudes and factors affecting them are discussed. The international experience applicable in the 

context of Karabakh conflict, the peculiarities of its localization and necessary steps are 

summarized.  

 

The conclusion summarizes the main findings obtained as a result of the study done. On 

their basis recommendations are presented aimed at strengthening the positions of the Armenian 

sides in Karabakh conflict settlement process and at influencing on the international perception 

on Karabakh conflict and on the very issue of the self-determination of the people of Artsakh. 

 


